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عـدوى الجهـاز البـولي هـي العـدوى التـي تصُيـب المثانـة أو الـكلى أو كليهـا. يمكن أن تـراوح الأعراض مـن طفيفة 
إلى شـديدة للغايـة. ويمكـن أن تحـدث العـدوى في صـورة نوبـة واحـدة أو في صورة نوبـات متكررة.

تشمل الأعراض التي تشير إلى وجود عدوى بالمثانة الآتي:

• بول كريه الرائحة

• كثرة التبول ولكن بكميات صغيرة

• إلحاح البول (حاجة ملحة للتبول)

• ألم في أسفل البطن

• ألم في قناة مجرى البول عند التبول

• تلون البول بلون الدم (وجود دم في البول)

تشمل الأعراض التي تشير إلى وجود عدوى بالكلى أو الإصابة بعدوى شديدة الآتي:

• حمى

• ارتجاف وقشعريرة

• ألم في الخاصرتين (موضع الكلى)

الفحوصات والتشخيص

•  تحليـل عينـة مـن البـول: قـد يطلـب منـك طبيبـك عينـة بول لإجـراء فحـص سريع لهـا أو إجـراء تحليـل مخبري للكشـف 
عـن البكتيريـا. لتجنـب التلـوث المحتمـل للعينـة، قـد يطُلـب منك مسـح المنطقـة التناسـلية أولاً بضادة مطهـرة وجمع 

العينـة في منتصـف عمليـة التبول.

• تصويـر الجهـاز البـولي: إذا كنـت تصُـاب بعـدوى متكـررة أو إذا كانـت أعراضـك شـديدة أو غـير معتـادة فسـوف يطلب 
طبيبـك بعـض الفحوصـات مثـل (التصويـر بالموجـات فـوق الصوتيـة، التصويـر المقطعـي المحوسـب) للبحـث عـن أي 

اضطـراب قـد يسـبب العـدوى.

• فحص المثانة بالمنظار: يجُرى ذلك فقط إذا أصُبت بعدوى متكررة أو إذا كان لديك دم واضح مختلط بالبول.

الوقاية والعلاجات المنزلية:

يمكنك اتباع هذه الخطوات لتقليل خطر الإصابة بعدوى الجهاز البولي:

• اشرب الكثـير مـن السـوائل وخاصـة الماء: يسـاعد شرب الماء على تخفيـف تركيز البـول ويجعلك تتبول بشـكل متكرر، 
مـا يسـمح بطرد البكتيريـا من الجهاز البـولي قبل أن تصُيبـك بالعدوى.

• اشرب عصـير التـوت الـري: عـلى الرغـم مـن عـدم وجـود دراسـات قاطعـة إلا أن هنـاك بعـض الأدلـة عـلى أن عصـير 
التـوت الـبري يمنـع عـدوى الجهـاز البـولي.

• زبـادي الروبيوتيـك: تحتـوي زبـادي البروبيوتيـك (وأيضـاً حبـوب البروبيوتيـك) عـلى بعـض البكتيريـا الصديقـة مثـل 
اللاكتوباسـيلس التـي تسـاعد في الحايـة مـن الكائنـات المسـببة للعـدوى ويمكـن أن تسـاعد في الحـد مـن شـدة 

العـدوى أو تكـرار الإصابـة بهـا.

• اسـتخدم الكـادات الدافئـة: ضـع كـادة دافئـة، ولكـن ليسـت سـاخنة، عـلى بطنـك أثنـاء العـدوى لتقليـل ضغـط 
وتهيـج المثانـة.

• التبـول المتكـرر: مـن الأفضـل عـدم تأخـير التبـول، ويعتـبر تأخـير التبـول واحـداً مـن أسـباب الإصابـة بعـدوى الجهـاز 
البـولي.

• المسـح/ الغسـل مـن الأمام إلى الخلف: يسـاعد القيام بذلـك بعد التبول وبعـد التبرز على منـع البكتيريا الموجودة 
في منطقـة الـرج من الانتشـار إلى المهبل وقنـاة مجرة البول.



• تفريغ المثانة بعد الجاع بفترة وجيزة، بالإضافة إلى شرب كوب كامل من الماء للمساعدة على طرد البكتيريا.

• تجنـب المنتجـات النسـائية التـي قـد تسـبب تهيج الجهـاز البـولي: يمكن أن يـؤدي اسـتخدام بخاخـات مزيـل العرق 
أو المنتجـات النسـائية الأخـرى، مثـل الغسـول والمسـاحيق، في المنطقـة التناسـلية إلى تهيـج قنـاة مجـرى البول.

• تغيـير طريقـة منـع الحمـل: يمكن أن يسـاهم الحجـاب المهبلي، أو الواقـي الذكري غـير المشـحم أو المعالج بمبيد 
النطاف، في نمـو البكتيريا.

• حـاول العثـور عـلى مصـدر العـدوى: قـد يكون هناك سـبب غـير معتـاد للغايـة ولا يسـتطيع تحديده سـوى المريض. 
قـد يكـون السـبب أي مـن العوامـل المذكـورة أعلاه وقـد يكون سـبباً تافهاً مثل اسـتخدام صابونـاً معطـراً أو مختلفاً أو 

اسـتخدام حـام الفقاقيع.

• تجنـب المشروبـات التـي قـد تهيـج المثانـة: تجنـب القهـوة والكحـول وحمـض السـريك والكافيـين حتـى تختفـي 
العـدوى. حيـث أنهـا يمكـن أن تهيـج مثانتـك وتزيـد مـن تفاقـم التبـول الغـير ضروري والمبكـر والمتكـرر والعاجـل.

الطب البديل

• د-مانـوز: هـو عـلاج بديـل (نـوع مـن السـكر وبالتـالي يجـب اسـتخدامه بحـذر إذا كنـت مصابـاً بمـرض السـكري) يمكنـك 
شراؤه بـدون وصفـة طبيـة مـن متاجـر الأطعمـة الصحيـة أو عـبر الإنرنـت.

• عصـير/ أقـراص التـوت الـبري: هنـاك بعـض الدلائـل عـلى أن منتجـات التـوت الـبري، سـواء كانـت في شـكل عصـير أو 
أقـراص، قـد يكـون لهـا خصائـص مقاومـة للعـدوى.

ومـع ذلـك، لا تـرب عصـير التـوت الـبري إذا كنـت تتنـاول أدويـة سـيولة مثـل الوارفاريـن، أو الأدويـة التـي تؤثـر عـلى 
الكبـد أو الأسـبرين.

العلاجات والأدوية

عـادة مـا تكـون المضـادات الحيويـة هي خط العـلاج الأول لعـدوى الجهاز البـولي. وتعتمـد الأدويـة الموصوفة ومدة 
اسـتخدامها عـلى حالتـك الصحيـة ونـوع البكتيريا التـي تم اكتشـافها في بولك.

في كثـير مـن الأحيـان، تختفـي الأعـراض في غضـون أيـام قليلـة مـن العـلاج. لكـن قـد تحتـاج إلى الاسـتمرار في تنـاول 
المضـادات الحيويـة لمـدة أسـبوع أو أكـثر. خـذ الجرعـة الكاملـة مـن المضـادات الحيويـة عـلى النحـو الموصـوف.

العدوى المتكررة

إذا كنت تصُاب بعدوى الجهاز البولي بشكل متكرر، فقد ينصحك طبيبك ببعض التوصيات العلاجية، مثل:

• تنـاول جرعـة منخفضـة مـن المضـادات الحيويـة، لمدة سـتة أشـهر بشـكل مبـدئي ولكن في بعـض الأحيان قد تسـتمر 
لفـرة أطول.

• التشـخيص الـذاتي والعـلاج، إذا بقيـت عـلى اتصـال بطبيبك ويحدث هـذا عادةً بعد إرسـال عينة من البـول إلى المختبر 
مزرعة. لإجراء 

• تناول جرعة واحدة من المضاد الحيوي بعد الجاع إذا كانت العدوى التي لديك مرتبطة بنشاط جنسي.

• العلاج بالأسروجين المهبلي إذا كنتِ في مرحلة ما بعد انقطاع الطمث ولا توجد موانع من استخدامه.

• العلاج باللقاحات الوقائية (تتوافر أقراص دوائية).

• غسل المثانة.

العدوى الشديدة

في حالة عدوى الجهاز البولي الشديدة، قد تحتاج إلى العلاج بالمضادات الحيوية الوريدية داخل المستشفى.







• Wipe from front to back. Doing so after urinating and after a bowel movement helps prevent bacteria in 
the anal region from spreading to the vagina and urethra.

• Empty your bladder soon after intercourse. Also, drink a full glass of water to help flush bacteria.

• Avoid potentially irritating feminine products. Using deodorant sprays or other feminine products, such 
as douches and powders, in the genital area can irritate the urethra.

• Change your birth control method. Diaphragms, or unlubricated or spermicide-treated condoms, can all 
contribute to bacterial growth.

• Try to find a source: There may a very unusual cause which only the patient can identify. This may be due 
to any of the factors mentioned above or it can be as trivial as using some different/perfumed soap or using 
a bubble bath.

• Avoid drinks that may irritate your bladder. Avoid coffee, alcohol, citric acid or caffeine until your infection 
has cleared. They can irritate your bladder and tend to aggravate unnecessary, premature, frequent and 
urgent need to urinate.

Alternative medicine

• D-mannose - this is an alternative therapy (and a kind of sugar and hence should be used with caution if 
you have diabetes) that you can buy over the counter at health food stores or via the internet. 

• Cranberry juice/tablets: There’s some indication that cranberry products, in either juice or tablet form, 
may have infection-fighting properties.

However, don’t drink cranberry juice if you’re taking blood-thinning medication such warfarin, medications 
that affect the liver or aspirin.

Treatments and drugs

Antibiotics usually are the first line treatment for urinary tract infections. Which drugs are prescribed and 
for how long depend on your health condition and the type of bacteria found in your urine.

Often, symptoms clear up within a few days of treatment. But you may need to continue antibiotics for a 
week or more. Take the entire course of antibiotics as prescribed.

Frequent infections

If you have frequent UTIs, your doctor may make certain treatment recommendations, such as:

• Low dose antibiotics, initially for six months but sometimes longer

• Self-diagnosis and treatment, if you stay in touch with your doctor usually after sending away a specimen 
of urine fir culture to laboratory

• A single dose of antibiotic after sexual intercourse if your infections are related to sexual activity

• Vaginal estrogen therapy if you’re postmenopausal and no contraindications

• Vaccine treatments (tablets available)

• Bladder instillations.

Severe infection

For a severe UTI, you may need treatment with intravenous antibiotics in a hospital.



UTI is the infection which can affect bladder, kidneys or both. The symptoms can range from mild to very 
severe. The infection can be a single episode or recurring. 

Symptoms suggestive of bladder infection include: 

Smelly urine

• Passing urine frequently in small amounts

• Urgency (a pressing need to pass urine)

• Pain in lower abdomen 

• Pain in urethra (waterpipe) on passing urine

• Bloodstained urine

Symptoms suggestive of kidney infection or more severe infection include:

• Fever

• Shaking (rigors) and chills

• Pain in your flank (kidney area)

Tests and diagnosis

• Analyzing a urine sample. Your doctor may ask for a urine sample for a quick bedside check commonly 
known as dipstick test or a lab analysis to look for bacteria. To avoid potential contamination of the sam-
ple, you may be instructed to first wipe your genital area with an antiseptic pad and to collect the urine 
midstream. 

• Creating images of your urinary tract. If you are having frequent infections or unusual or severe symp-
toms your doctor will order some scans like (Ultrasound, CT scan) to look for any abnormality causing the 
infections.

• Bladder inspection with a scope. Only if continue to have infections or visible blood in urine.

Prevention and home remedies:

You can take these steps to reduce your risk of urinary tract infections:

• Drink plenty of liquids, especially water. Drinking water helps dilute your urine and ensures that you’ll 
urinate more frequently — allowing bacteria to be flushed from your urinary tract before an infection can 
begin.

• Drink cranberry juice. Although studies are not conclusive but there is some evidence that cranberry juice 
prevents UTIs.

• Probiotic yogurt: Probiotic yogurts (alternatively probiotic pills) contain some friendly bacteria like lac-
tobacillus which helps to defend against infections causing organisms and can be helpful in reducing the 
severity or recurrence or infections.

• Use a heating pad. Apply a warm, but not hot, heating pad, during infection, to your abdomen to minimize 
bladder pressure or discomfort.

• Frequent micturition: It is best not to delay voiding. Delaying micturition is one of the causes of UTI.
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